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1  Κατηγορίες κατά του υπ. Υγείας
Πηγή: ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ Σελ.: 6 Ημερομηνία

έκδοσης:
14-03-2019

Επιφάνεια: 74.95 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 14860

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

ΓΙΑ ΚΑΘΥΣΤΕΡΗΣΕΙΣ

Κατηγορίες κατά 
του υπ. Υγείας
Για καθυστερήσεις στην έκδοση των 
υπουργικών αποφάσεων που θα 
δώσουν τη δυνατότητα στις Μονά
δες Ημερήσιας Νοσηλείας (ΜΗΝ) να 
συνάπτουν συμβάσεις με ασφαλι
στικούς οργανισμούς για την κάλυ
ψη πράξεων στην οφθαλμολογία 
κατηγορεί το υπουργείο Υγείας η 
Πανελλήνια Ενωση Μονάδων Ημε
ρήσιας Νοσηλείας. Οπως αναφέρει, 
εννέα μήνες μετά τη δημοσίευση 
ίου νόμου που προβλέπει την κο
στολόγηση ίων ιατρικών πράξεων, 
βάσει ίων οποίων θα αποζημιώνον
ται οι ΜΗΝ, ακόμα δεν έχει εκδοθεί 
η σχετική υπουρνική απόφαση, με 
αποτέλεσμα να μην μπορούν οι μο
νάδες να συμβληθούν με ασφαλι
στικούς οργανισμούς. Μάλιστα, ο 
ίδιος ο νόμος προέβλεπε προθεσμία 
έξι μηνών για την έκδοση της από
φασης. Επιπλέον, δεν έχει εκδοθεί 
η υπουργική απόφαση για τις ιατρι
κές πράξεις που εκιελούνχαι στις 
ΜΗΝ με φάρμακα αποκλειστικής 
νοσοκομειακής χρήσης.



2;ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

1  «ΧΩΡΙΣ ΕΜΒΟΛΙΟ ΔΕΝ ΕΧΕΙ ΣΧΟΛΕΙΟ»
Πηγή: ΦΙΛΕΛΕΥΘΕΡΟΣ Σελ.: 22 Ημερομηνία

έκδοσης:
14-03-2019

Επιφάνεια: 424.35 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 3500

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

«ΧΩΡΙΣ ΕΜΒΟΛΙΟ ΔΕΝ ΕΧΕΙ ΣΧΟΛΕΙΟ»
ΤΟΥ ΓΙΑΝΝΗ ΜΑΝΤΖΙΚΟΥ

Τ
έλος σε μια... επικίνδυνη 
μόδα των τελευταίων ετών 
επιχειρούν να βάλουν 
οι ιταλικές αρχές, αφού 
σύμφωνα με την υπουργό 
Υγείας της Ιταλίας, Γιου- 
λια Γκρίλο, τα πράγματα 
είναι πλέον απλά: «Χωρίς 
εμβόλιο δεν έχει σχολείο». Στο εξής λοιπόν 
μόνο όσα παιδιά είναι πλήρως εμβολιασμένα 
θα μπορούν πλέον να πηγαίνουν σχολείο 
στην Ιταλία, σύμφωνα με τη νέα νομοθεσία 

που τέθηκε σε ισχό τη Δευτέρα. Οσα παιδιά 
κάτω των έξι ετών δεν έχουν εμβολιαστεί, οι 
υπεύθυνοι των παιδικών σταθμών και των 
νηπιαγωγείων θα μπορούν να τα απορρίπτουν 
από την τάξη, γεγονός που επηρέασε άμεσα 
300 παιδιά στην Μπολόνια, τα οποία δεν 
προσήλθαν στα μαθήματα τους.

Σύμφωνα με τον νόμο Λορενζίν, που 
πήρε το όνομά του από την πρώην υπουργό 
Υγείας που τον εισήγαγε, τα παιδιά πρέπει 
να κάνουν μια σειρά 10 υποχρεωτικών εμ
βολίων πριν παρακολουθήσουν το σχολείο. 
Σημειώνεται πως όταν το 2017 η κυβέρνηση

του Πάολο Τζεντιλόνι είχε περάσει τον εν 
λόγω νόμο, ο τότε αρχηγός του Κινήματος 
των Πέντε Αστερών, Μπέπε Γκρίλο, είχε εκ- 
φράσει την κάθετη αντίθεσή του αφού ήθελε 
να παραμείνουν υποχρεωτικά μόνον τέσσε
ρα εμβόλια: πολιομυελίτιδας, ηπατίτιδας Β, 
τέτανου και διφθερίτιδας. Τότε, μάλιστα, ο 
Γκρίλο είχε υποσχεθεί ότι αν ερχόταν στην 
κυβέρνηση θα καταργούσε τον νόμο, καθώς 
το κόμμα του «φλέρταρε» έντονα με τη δια
βόητη θεωρία σύνδεσης του αυτισμού με το 
εμβόλιο της ιλαράς.

01 «Κ0Λ0Τ0ΥΜΠΕΣ»
ΤΟΝ ΠΕΝΤΕ ΑΣΤΕΡΑΝ

Τον περασμένο Αύγουστο, η σημερινή κυ
βέρνηση των Πέντε Αστέρων και της Λέγκας 
πέρασε τροπολογία που επιτρέπει στους γο
νείς να βεβαιώσουν οι ίδιοι ότι το παιδί τους 
έχει εμβολιαστεί, ενώ λίγες ημέρες πριν από 
την έναρξη της σχολικής χρονιάς το υπουρ
γείο Υγείας αναγκάστηκε, υπό την πίεση των 
τοπικών αρχών, οργανώσεων γονέων και 
εκπαιδευτικών, να αποσύρει τροπολογία που 
προέβλεπε ότι τα παιδιά που δεν έχουν εμβο
λιαστεί μπορούν να πάνε στο σχολείο.

Σημειώνεται όχι το 2017 και πριν από 
την ψήφιση του νόμου Λορενζίν, το Εθνικό 
Ινστιτούτο Υγείας της Ιταλίας κατέγραφε πε
ρισσότερες από 3.000 περιπτώσεις ιλαράς 
σε σύγκριση με τα 840 κρούσματα σε όλο το 
2016 και τα 250 του 2015.

Τα στατιστικά δείχνουν όχι η εφαρμογή

του νόμου έφερε ξανά τα ποσοστά εμβολια
σμού κοντά στο 95%. Είναι το ποσοστό που 
απαιτεί ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας για 
τη λεγάμενη «ανοσία της αγέλης». Σε αυτά τα 
επίπεδα, η διάδοση μιας ασθένειας είναι πολύ 
δύσκολη, γιατί το παθογόνο στέλεχος δεν βρί
σκει ανεμβολίαστα άτομα για να προσβάλει.

0 «ΤΣΑΡΛΑΤΑΝΟΣ» ΚΥΚΛΟΦΟΡΕΙ 
ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ...

Μεγάλη μερίδα ευθύνης για το «φοόντωμα» 
του αντιεμβολιαστικού κινήματος έχει αναμ
φίβολα ένας Βρετανός γαστρεντερολόγος 
ονόματι Αντριου Γουέικφιλντ. Ο Γουέικφιλντ, 
έκπτωτος σήμερα από τον ιατρικό κόσμο, είχε 
δημοσιεύσει τις παρατηρήσεις του σε 12 παι
διά, σύμφωνα με τις οποίες το τριπλό εμβόλιο 
(ιλαράς, ερυθρός, παρωτίτιδας) μπορεί να 
προκαλέσει αυτισμό. Σε ένα από τα παραπλα
νητικά στοιχεία, ο Γουέικφιλντ παρέλειψε να 
αναφέρει ότι ορισμένα από τα παιδιά είχαν 
εμφανίσει αναπτυξιακές ανωμαλίες πριν καν 
εμβολιαστούν.

Το θέμα εξετάστηκε έκτοτε σε πολλές 
ακόμα έρευνες, μέχρι σήμερα όμως δεν υπάρ
χουν ενδείξεις επικινδυνότητας.
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1  Οι φαρμακοβιομηχανίες θα πληρώσουν τα 241 εκατ.
ευρώ

Πηγή: ΑΥΓΗ Σελ.: 9 Ημερομηνία
έκδοσης:

14-03-2019

Επιφάνεια: 519.93 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 950

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

ΔΙΑΒΕΒΑΙΩΣΗ ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΑΥΛΟ ΠΟΛΑΚΗ:

Οι φαρμακοβιομηχανίες θα 
πληρώσουν ία 241 εκαι. ευρώ
!$> «Οι φαρμακοβιομηχανίες θα
πληρώσουν τα 241 εκατ. ευρώ κι ας 
μην είναι η καλύτερη τους. Τα πρώ
τα 40 εκατ. ευρώ των οφειλών του 
rebate θα έχουν καταλογιστεί τις ε
πόμενες ημέρες μέσω εφορίας, ενώ 
τα υπόλοιπα 200 εκατ. ευρώ θα ει- 
σηραχθούν μέσω συμψηφισμού με 
τα φάρμακα που παίρνει τώρα ο Ε- 
ΟΠΥΥ, παρότι από το 2006 κάποιοι 
επέλεξαν να μην εισπράξουν, τόνι
σε μιλώντας στον ρ/σ Στο Κόκκινο 
105,5 ο αναπληρωτής υπουργός Υ
γείας Παύλος Πολάκης.

Ο αναπηρωτής υπουργός Υγείας 
σημείωσε ότι όχι μόνο δεν εισπρά- 
χθηκαν τα συγκεκριμένα ποσά, αλ
λά δεν έγινε ούτε καταλογισμός. 
«Τώρα το ανακάλυψε ο ΣΥΡΙΖΑ» υ
πογράμμισε, προσθέτοντας ωστόσο 
ότι «δυστυχώς, δεν έχουμε την πλη
ροφόρηση που θα έπρεπε να έχου
με από τον κρατικό μηχανισμό, για
τί κάποιοι από το ‘βαθύ κράτος’ συ- 
μπεριφέρονται απέναντι μας σαν 
να είμαστε 'προσωρινοί ενοικιαστές 
της εξουσίας’».

Αναλυτικά, ο αναπληρωτής υ
πουργός Υγείας τόνισε για τα 241 ε
κατ. ευρώ: «Από το 2006 που καθιε
ρώθηκε ως μέτρο το rebate έως το 
2010 κάποιοι επέλεξαν να μην τα 
εισπράξουν (...) Τα πρώτα δύο χρό
νια (...) βγήκε Υπουργική Απόφαση, 
που κακοφάνηκε στους φαρμακο
βιομήχανους, προσέφυγαν στο 
Συμβούλιο της Επικράτειας (...) Τις 
πρώτες δύο χρονιές τα χρήματα δεν 
εισπράχθηκαν. Και δεν είναι ότι 
προσέφυγαν στο ΣτΕ. Από τη στιγμή 
που δεν ήρθαν να τα καταβάλουν, έ
πρεπε να γίνει καταλογισμός και να 
εισπραχθούν αυτόματα μέσω της ε
φορίας. Αυτό δεν έγινε» είπε ο Π. 
Πολάκης.

«Το 2008 δεν βγήκε καν Υπουργι
κή Απόφαση - γιατί έπρεπε να βγαί
νει κάθε χρόνο, ετησίως» συνέχισε. 
Νομική βάση γι’ αυτό «δεν υπάρχει. 
Δεν την έβγαλαν. Προφανώς, υπήρ
ξαν πολιτικές πιέσεις από τη φαρ
μακοβιομηχανία προς τις πολιτικές 
ηγεσίες του υπουργείου Εργασίας».

Ακολούθως, «το 2009 βγήκε Από
φαση, εισπράχθηκαν από κάποιες 
φαρμακοβιομηχανίες, σε άλλες ό
μως όχι απλώς δεν εισπράχθηκαν, 
αλλά δεν έγινε και ο καταλογισμός - 
ο καταλογισμός που τώρα κάνει η 
κ. Αχτσιόγλου» όπως διευκρίνισε.

Το «βαθύ κράτοβ»...
Για τον χρόνο στον οποίο έγινε 

αυτή η κίνηση ο Π. Πολάκης σημεί
ωσε ότι «δεν μας ενημέρωσε κανέ
νας, υπηρεσιακός μηχανισμός των

Τα πρώτα 40 εκατ. 
ευρώ ίων οφειλών 

ίου rebate θα έχουν 
καταλογιστεί τις 
επόμενες πμέρες μέσω 
εφορίας, ενώ τα 
υπόλοιπα 200 εκατ. ευρώ 
θα εισπραχθούν μέσω 
συμψηφισμού με τα 
φάρμακα που παίρνει 
τώρα ο ΕΟΓΤΥΥ

υπουργείων ή μέσω ενημέρωσης 
στην παράδοση - παραλαβή. Πράγ
ματι, τώρα το ανακάλυψε ο ΣΥΡΙΖΑ. 
Δυστυχώς, δεν έχουμε την πληρο
φόρηση που θα έπρεπε να έχουμε 
από τον κρατικό μηχανισμό, γιατί 
κάποιοι από το ‘βαθύ κράτος’ συ- 
μπεριφέρονται απέναντι μας σαν 
να είμαστε «προσωρινοί ενοικια
στές της εξουσίας» όπως λέει και ο 
Κ. Σημίτης δείχνοντας τον πόνο 
του. Την έχουν δει ‘νόμιμοι ιδιο
κτήτες’, λες και είναι κληρονομικό 
δικαίωμα των οικογενειών που κυ
βέρνησαν τη χώρα».

Αναφερόμενος στον εντοπισμό 
του θέματος, τόνισε ότι «λόγω του 
ελέγχου που γίνεται στο πλαίσιο του 
σκανδάλου της Novartis, ήταν ‘πα
ράπλευρο επεισόδιο, παράπλευρη 
ωφέλεια συγκεκριμένη’... είδαμε τι 
δεν μπήκε στην τσέπη του ελληνι

κού κράτους». «Για την ακρίβεια, οι 
επιθεωρητές Δημόσιας Διοίκησης 
στο πλαίσιο του ελέγχου για την τι
μολόγηση φαρμάκων με βάση την 
εντολή της Εισαγγελίας Διαφθοράς 
την δεκαετία του 2000 και έως το 
2014 (γιατί το rebate είναι παράμε
τρος της τιμολόγησης, π.χ. για φάρ
μακο 100 ευρώ με rebate 4% η τελι
κή τιμή για το κράτος είναι 96 ευ
ρώ), σε κάποια φάση βλέπουν ότι α
πό κάποιες φαρμακοβιομηχανίες 
δεν υπήρχε η επιστροφή αυτή και 
έγινε το πρώτο ερώτημα στο υ
πουργείο Εργασίας. Εκεί, μετά από 
ενδελεχή έλεγχο διαπιστώθηκε ότι 
υπάρχει ‘τρύπα’ τελικά και αθροι
στικά 241 εκατ. ευρώ που οφείλουν 
διάφορες φαρμακοβιομηχανίες α
πό το 2006 έως το 2010 και εννοεί
ται θα επιστραφούν» τόνισε ο Π. 
Πολάκης.
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1  Επικίνδυνη καθυστέρηση στην τοποθέτηση
παιδιάτρου στο Κέντρο Υγείας Σκοπέλου

Πηγή: ΤΑΧΥΔΡΟΜΟΣ ΤΗΣ
ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ

Σελ.: 6 Ημερομηνία
έκδοσης:

14-03-2019

Επιφάνεια: 185.46 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 0

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Επικίνδυνη καθυστέρηση στην τοποθέτηση 
παιδιάτρου στο Κέντρο Υγείας Σκοπέλου
Τονίζει με ερώτηση που κατέθεσε ο βουλευτής 
Μαγνησίας Ν.Δ. Χρήστος Μπουκώρος

Την επικίνδυνη καθυστέρηση 
στην τοποθέτηση παιδιάτρου 
στο Κέντρο Υγε ίας Σκοπέλου κα
ταλογίζει στον υπουργό Υγείας ο 
βουλευτής Μαγνησίας Ν.Δ. Χρή
στος Μπουκώρος, μετά απόσχε- 
τική ερώτηση που κατέθεσε στο 
πλαίσιο του κοινοβουλευτικού 
ελέγχου.

Συγκεκριμένα, στην ερώτη
ση τονίζει:

«Το βράδυ της Τρίτης, στο νη
σί της Σκοπέλου στήθηκε γι- 
γαντιαία επιχείρηση, στην 
οποία έλαβαν μέρος στις διά
φορες φάσεις της υπεράν
θρωπης προσπάθειας, ένα Su
per Puma, ένα ελικόπτερο του 
Ναυτικού, δύο ιδιωτικά σκά
φη, ακόμη και ένα δεξαμενό
πλοιο, που κλήθηκε να αλλάξει 
πορεία, προκειμένου να σωθεί 
ένα βρέφος εννέα μηνών που 
κινδύνευσε από σοβαρή πάθη
ση. Νωρίτερα, μάλιστα, είχε 
μεταβεί στο Κέντρο Υγείας 
Σκοπέλου και ο παιδίατρος της 
Σκιάθου, με μεγάλη δυσκολία 
εξαιτίας των ισχυρών ανέμων

0 Χρηστός Μπουκώρος

(11 Μποφόρ) που έπλητταν 
την περιοχή. Οι θυελλώδεις 
άνεμοι ήταν ο ίδιος λόγος που 
τα πλωτά και εναέρια μέσα 
αδυνατούσαν να προσεγγί
σουν το νησί, παρά τις ηρωικές 
προσπάθειες πληρωμάτων.

Ολα τα πληρώματα, αλλά και 
απλοί πολίτες που προσπάθη
σαν να συνδράμουν, επιχείρη
σαν κάτω από ιδιαίτερα αντίξο
ες συνθήκες, προκειμένου να 
σωθεί το βρέφος. Τελικά οι 
προσπάθειες τελεσφόρησαν 
το πρωί της επόμενης ημέρας 
και μετά από 12ωρη προσπά

θεια προσέγγισης του νησιού.
Ολα αυτά, ενώ την ίδια στιγμή, 

ο φάκελος για την τοποθέτηση 
παιδιάτρου στο Κέντρο Υγείας 
Σκοπέλου κινείται μεταξύ 
υπουργείου και Γενικού Λογι
στηρίου του Κράτους, το τελευ
ταίο εξάμηνο.

Συγκεκριμένα, τον περασμέ
νο Απρίλιο εκδόθηκε η προκή
ρυξη για την πλήρωση της θέ
σης του παιδιάτρου στο Κέν
τρο Υγείας Σκοπέλου, ενώ τον 
Οκτώβριο του 2018 αναρτή- 
θηκαν τα οριστικά αποτελέ
σματα. Έκτοτε, εξακολουθεί 
να εκκρεμεί η απόφαση τοπο
θέτησης σε μια θέση που έχει 
καλυφθεί από τον περασμένο 
Οκτώβριο, με αποτέλεσμα να 
αφήνονται στο έλεος του θεού 
τα παιδιά της Σκοπέλου». 0 
βουλευτής Μαγνησίας ζητά 
από τον αρμόδιο υπουργό να 
απαντήσει άμεσα για την 
άκρως επικίνδυνη καθυστέρη
ση στην τοποθέτηση του παι
διάτρου στο Κέντρο Υγείας 
Σκοπέλου.
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1  65 νεφροπαθείς χρήζουν άμεσης μεταμόσχευσης
Πηγή: ΤΑΧΥΔΡΟΜΟΣ ΤΗΣ

ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ
Σελ.: 9 Ημερομηνία

έκδοσης:
14-03-2019

Επιφάνεια: 315.07 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 0

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

65 νεφροπαθείς χρήζουν άμεσης μεταμόσχευσης
Καμπανάκι από τον τοπικό Σύλλογο - Διημερίδα από σήμερα στο Αχιλλοπούλειο

Σ
υγκλονιστικά είναι τα στοιχεία που έδωσε 
στη δημοσιότητα ο τοπικός Σύλλογος Νε
φροπαθών Ν. Μαγνησίας «Αγιοι Ανάργυ
ροι», με αφορμή τη σημερινή Παγκόσμια Ημέρα 

Μεταμόσχευσης Νεφρού. Στη Μαγνησία, περίπου 
60 με 65 άτομα είναι σε λίστα αναμονής, στην πλει
ονότητα νέοι. Η ηλικία κυμαίνεται από 18 έως 65 
ετών.

0 μέσος χρόνος αναμονής, υπολογιζόμενος σε έτη 
αιμοκάθαρσης, είναι τα 6 -10 χρόνια, με ελάχιστο τα 
2,5-3 και μένιστο τα 15 χρόνια. Στην περίπτωση του 
ελάχιστου χρόνου δεν υπολογίζονται τα «επείγοντα» 
περιστατικά και οφείλεται σε υψηλή μοριοδότηση λό
γω μεγάλης συμβατότητας με τον δότη ή στην ύπαρξη 
συγγενικού δότη.

Δυστυχώς, όπως τονίζει ο πρόεδρος του Συλλόγου 
Νεφροπαθών Ν. Μαγνησίας Βασίλης Γιαννάκος και β' 
αντιπρόεδρος της Πανελλήνιας Ομοσπονδίας Νεφρο
παθών (ΠΟΝ), «οτον νομό μας είχαμε τη μεγαλύτερη 
μείωση σε δωρεές ορνάνων και σε μεταμοσχεύσεις τα 
τελευταία πέντε χρόνια. Από το 2014 που είχαν γίνει

δύο μεταμοσχεύσεις από πτωματικούς δότες και μία 
από ζώντα δότη (μάνα σε κόρη), το 2015 έγινε μόνο 
μία μεταμόσχευση, το 2016 δύο μεταμοσχεύσεις, 
όπως και το 2017 από πτωματικό δότη και επίσης δύο 
το 2018 και πάλι από πτωματικό δότη. Ως προς τις δω
ρεές οργάνων τα τρία τελευταία χρόνια καταγράφηκαν 
3 το 2016,2 το 2017 και 2 το 2018 από εγκεφαλικά 
νεκρούς», σύμφωνα με τον ίδιο. Στον νομό Μαγνη
σίας, βάσει του μητρώου του Συλλόγου, υπάρχουν αυ
τή τη στιγμή περίπου 260 νεφροπαθείς, από τους 
οποίους οι 190 κάνουν αιμοκάθαρση τεχνητού νε
φρού, 20 περιτοναϊκή πλύση και 45 περίπου είναι με- 
ταμοσχευμένοι.

Με αφορμή τη σημερινή Παγκόσμια Ημέρα Μεταμό
σχευσης Νεφρού ο κ. Γιαννάκος κάνει εκ νέου έκκλη
ση σε όλους τους Βολιώτες να yivouv δωρητές οργά
νων και στους αρμόδιους φορείς και προπάντων στον 
Εθνικό Οργανισμό Μεταμοσχεύσεων να ξεκινήσει 
καμπάνια ευαισθητοποίησης λέγοντας πως «ένα μό
σχευμα για κάθε λήπτη που το περιμένει θα είναι δώρο 
θεού».

Οσοι, τέλος, είναι δωρητές οργάνων, όπως ενημε

ρώνει ο τοπικός Σύλλογος, πρέπει να ενημερώσουν 
για αυτό καλώντας οτο 1147 ή στο 2132027000, 
ολόκληρο το 24ωρο, 365 μέρες τον χρόνο.

Διημερίδα για τις μεταμοσχεύσεις
Σήμερα και αύριο η Μονάδα Εντατικής θεραπείας του 

ΓΝΒ σε συνεργασία με το γραφείο εκπαίδευσης διοργα- 
νώνουν διημερίδα για τις μεταμοσχεύσεις. Στη διημερί
δα, που τελεί υπό την αιγίδα της 5ης ΥΠΕ, θα μιλήσουν 
μία σειρά από επιστήμονες της ιατρικής κοινότητας, 
ενώ επίσης θα καταθέσουντηνεμπειρία τουςάνθρωποι 
που έχουν υποβληθεί σε μεταμόσχευση.

Η θεματική ενότητα της σημερινής πρώτης μέρας 
των ερνασιών που θα ξεκινήσουν στις 9.30 π.μ., στο 
αμφιθέατρο «Δημήτριος Γκάλιος» του Νοσοκομείου, 
περιλαμβάνει εισηγήσεις για τις μεταμοσχεύσεις ήπα- 
τος, νεφρών, καρδιάς, κερατοειδούς κ.ά. Επίσης σή
μερα θα μιλήσει μεταφέροντας τη βιωματική του εμ
πειρία στο κοινό ο πρόεδρος των νεφροπαθών Βασί
λης Γιαννάκος, ο οποίος υποβλήθηκε σε μεταμόσχευ
ση πριν από 12 χρόνια.

ΒΑΣ. KYR

Βασίλης Γιαννάκος 
Ενα μόσχευμα 
για κάθε λήπτη 
είναι δώρο θεού



6;ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

1  Αερογέφυρα ζωής στο Νοσοκομείο
Πηγή: ΘΕΣΣΑΛΙΑ Σελ.: 13 Ημερομηνία

έκδοσης:
14-03-2019

Επιφάνεια: 484.39 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 0

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

• ΓΙΑ ΤΗ ΛΗΨΗ ΟΡΓΑΝΩΝ ΑΠΟ 60ΧΡΟΝΗ ΒΟΛΙΩΤΙΣΣΑ

Αερογέφυρα ζωής στο Νοσοκομείο
Αερογέφυρα ζωής αναμένεται 
να στηθεί σήμερα το βράδυ 
στο Νοσοκομείο Βόλου για τη 
λήψη οργάνων από ΘΟχρονη 
Βολιώτισσα της οποίας 
διαπιστώθηκε ο εγκεφαλικός 
της θάνατος.

ΡΕΠΟΡΤΑΖ
ΦΩΤΗΣ ΣΠΑΝΟΣ

/I I δπ έχει ενημερωθεί ο Εθνικός 
Ι“Ι Οργανισμός Μεταμοσχεύσεων ο 

I οποίος βρίσκεται σε επικοινωνία 
με τους γιατρούςτης ΜΕΘ και τπ διοίκηση 
του Νοσοκομείου Βόλου.
Η όΟχρονη νοσηλευόταν εδώ και μερι
κές ημέρες στη ΜΕΘ μετά από καρδιακό 
επεισόδιο που υπέστη. Τελικά προχθές 
οι γιατροί διαπίστωσαν τον εγκεφαλικό 
της θάνατο. Ενημέρωσαν την οικογένειά 
της η οποία είχε την ψυχική γενναιότητα 
παρά τη μεγάλη θλίψη της για την απώ
λεια του αγαπημένου της προσώπου, να 
προχωρήσει σε αυτή την τόσο σημαντική 
πράξη που χαρίζει ζωή στον συνάνθρω
πο.
Η απόφαση της προσφοράς για τη δωρεά 
οργάνων ενεργοποίησε άμεσα τον μηχα
νισμό του Νοσοκομείου Βόλου που ήρθε 
σε επικοινωνία με τον ΕΟΜ, ενώ ειδο
ποιήθηκαν και οι αρμόδιες επιστημονικές

ομάδες γιατρών από τα νοσοκομεία. 
Όπως τονίστηκε από γιατρούς του Νοσο
κομείου, η αερογέφυρα ζωής με τη λήψη 
οργάνων αναμένεται να πραγματοποιηθεί 
σήμερα το βράδυ.Ήδη στον ΕΟΜ εστάλη- 
σαν ορισμένα στοιχεία από εξετάσεις για 
να προχωρήσει η όλη διαδικασία.
Τα όργανα που δεν αποκλείεται να δο
θούν για μεταμόσχευση, είναι οι νεφροί, 
οι κερατοειδείς, το ήπαρ.
Βέβαια όλα θα οριστικοποιηθούν σήμε
ρα. Πάντως ο πρόεδρος του συλλόγου 
νεφροπαθών Μαγνησίας κ. Βασίλης Γιαν- 
νάκος εξέφρασε τα συλλυπητήριά του 
στην οικογένειά της αποθανούσης και 
παράλληλα τη συνεχάρη για τη γενναία 
της απόφαση.
Η σημερινή δωρεά οργάνων είναι η πρώ
τη που θα πραγματοποιηθεί για το 2019 
στο νοσοκομείο Βόλου. Σημειώνεται πως 
το 2018 είχαν γίνει δύο δωρεές.

Διημερίδα για δωρεές οργάνων
Το ενδιαφέρον είναι πως η πρώτη δωρεά 
οργάνων για το 2019 συμπίπτει με την 
έναρξη της διημερίδας με θέμα τις μετα
μοσχεύσεις και τις δωρεές οργάνων που 
ξεκινά σήμερα και ολοκληρώνεται αύριο. 
Οι εργασίες θα αρχίζουν στις 9.30 το 
πρωί. Η διημερίδα διοργανώνεται από 
τη ΜΕΘ και το Γραφείο Εκπαίδευσης του 
Νοσοκομείου και θα δώσουν το «παρών» 
πολλοί επιστήμονες, γιατροί, νοσηλευτές 
και άλλοι εκπρόσωποι φορέων.
Το πρόγραμμα σήμερα έχει ως εξής:

9.00-9.30 χαιρετισμοί.
9.30-10.30 Α’ Στρογγυλό Τραπέζι: Μετα
μόσχευση νεφρού-ήπατος. Συντονιστές 
Δ. Καψαλάς, Λ. Αναστασίου. «Χρόνια Νε
φρική Ανεπάρκεια: Επιδημιολογία-Αίτια», 
Κουτρούμπας Γεώργιος. «Αντιμετώπιση 
Τελικού Σταδίου ΧΝΑ-Προετοιμασία για 
Μεταμόσχευση», Μαλινδρέτος Παύλος. 
«Ηπατική Ανεπάρκεια-Ενδείξεις Μετα- 
μόσχευσης'Ηπατος», ΜάνδροςΧαράλα
μπος.
10.45-11.30 Β’ Στρογγυλό Τραπέζι: Μετα
μόσχευση Καρδιάς-Πνευμόνων. Συντο
νιστές I. Δημητριάδης, Γ. θεοτόκογλου. 
«Καρδιακή Ανεπάρκεια: Αίτια-Αντιμε- 
τώπιση», Σαράκης Βασίλειος. «Ενδεί
ξεις Μεταμόσχευσης Καρδιάς», Δούρας 
Αλέξανδρος. «Ενδείξεις Μεταμόσχευσης

Πνευμόνων», Τοπάλης Τριαντάφυλλος.
11.30- 12.00 διάλειμμα.
12.00- 12.20 Διάλεξη I. «Μεταμόσχευση 
Κερατοειδούς», Χαλούλης Στέργιος.
12.30- 12.50 Διάλεξη II. «Μεταμόσχευση 
Μυελού των Οστών», Λαφιωνιάτης Στυ
λιανός.
13.00- 13.30 Εισήγηση-Βιωματική Εμπει
ρία. «Η ζωή πριν και μετά τη Μεταμό
σχευση», Γιαννάκος Βασίλειος, μεταμο- 
σχευθείςπρο 12ετίας.
Το πρόγραμμα της Παρασκευής έχει ως 
εξής:
θεματική ενότητα: Ο δότης.
9.30- 10.00 Α’ Στρογγυλό Τραπέζι: Μετα
μόσχευση από ζώντα δότη. Συντονιστές 
Α. Λιούπης, Σ. Μαργαριτοπούλου. «Με
ταμόσχευση Νεφρού», Λύτρας Δημή-

τριος. «ΜεταμόσχευσηΉπατος», Λώλης 
Ευάγγελος.
10.15- 11.00 Β’ Στρογγυλό Τραπέζι: Μετα
μόσχευση από εγκεφαλικά νεκρό δότη -1. 
Συντονιστές Α. Καραθάνου, Μ. Σεμιλιέ- 
τωφ, Α. Βαλωτή. «Εγκεφαλικός θάνατος: 
Ορισμός - Διάγνωση», Κόκορης Ιωάννης. 
«Νομικό Πλαίσιο Δωρεάς Οργάνων σε 
Εγκεφαλικό θάνατο», Πενθερουδάκη 
Αλεξάνδρα, «θεολογικό Πλαίσιο-Βιοη- 
θική προσέγγιση», σεβασμιότατος μη
τροπολίτης Δημητριάδος και Αλμυρού 
κ. Ιγνάτιος.
11.00-11.30 Διάλειμμα.
11.30- 12.30 Γ’ Στρογγυλό Τραπέζι: Με
ταμόσχευση από εγκεφαλικά νεκρό 
δότη - II, Συντονισμός Μεταμόσχευσης. 
Συντονιστές Ε. Χαυτούρα, Μ. Σαμιωτάκη. 
«Ο ρόλος του Εθνικού Οργανισμού Με
ταμοσχεύσεων (ΕΟΜ), Ζαχαρούδη Δή
μητρα. «Ο ρόλος της Μονάδας Εντατικής 
θεραπείας (ΜΕΘ), Τσικρίκη Συραγούλα. 
«Ο ρόλος του Χειρουργείου», Καλαντώ- 
νηςΔημήτριος, ΠαπαρχοντήΣπυριδούλα.
12.30- 13.30 Δ’ Στρογγυλό Τραπέζι: Ο 
Χάρτης των Μεταμοσχεύσεων. Συντο
νιστές Α. Κυριακίδου, X. Αποστολίδης. 
«Πού βρισκόμαστε και πού στοχεύου
με;», Αντωνίου Αγγέλα. «Ο ρόλος της 
Πολιτείας», Καραθάνου Αντιγόνη. «Ο 
ρόλος των Μέσων Μαζικής Επικοινω
νίας», Τασσοπούλου Κατερίνα.
13.30- 13.45 Προβολή ταινίας μικρού μή
κους «Esperanza».
14.15- 14.30 Λήξη-Συμπεράσματα.
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1  Σε λίγα χρόνια δεν θα χρειαζόμαστε τις εισαγωγές
αίματος από την Ελβετία

Πηγή: ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ Σελ.: 22-23 Ημερομηνία
έκδοσης:

14-03-2019

Επιφάνεια: 1899.18 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 8215

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Οι δύσκολκ περίοδοι για το αίμα
/. ■ ■

ο καλοκαίρι είναι η πιο κρίσιμη εποχή για την αι
μοδοσία, γιατί οι εθελονιά αιμοδότη μειώνονται 

λόγω των διακοπών, ενώ εξακολουθούν να είναι αυ- 
ξημενε$ οι απαιτήσει των ασθενών που χρειάζονται 
αίμα, όηακ οι 3.000 ασθενεί$ με μεσογειακή αναιμία, 
τα θύματα τροχαίων ατυχημάτων και γενικά χιλιάδε$ 
άνθρωποι που χρειάζονται χειρουργείο.

Το 2016, άμα», σύμφωνα με τον Παγκόσμιο Οργα
νισμό Υγείαδ (ΠΟΥ), συνέβη το παράδοξο, η Ελλάδα 
να είναι η πρώτη χώρα στον κόσμο σε συλλογή αίμα- 
tos ανά κάτοικο, 6ncos pas είπε η ηρόεδροε του Εθνι
κού Κέντρου Αιμοδοσία5 (ΕΚΕΑ) Χάρκ Ματσούκα.

Ενδεικτικά αναφέρουμε όα η Ελβετία, με την οποία 
έχουμε σχεδόν ίδιο πληθυσμό και από την οποία 
αγοράζουμε 25.000 μονάδε5 αίματοδ το χρόνο αντί

4.000.000 ευρώ, συνέλεξε 295.000 μονάδε$ αίματο$. 
Τον ίδιο χρόνο η χώρα pas συνέλεξε 555.000 μονάδε$ 
aipaTOS. Κάθε χρόνο, συνολικά, συλλέγουμε 580.000 
μονάδε$ αίματοε, συμπεριλαμβανομένου και του εισα- 
γόμενου. Τι συμβαίνει λοιπόν και ξεμένουμε από αί
μα κάθε καλοκαίρι; Η απάντηση είναι η γραφειοκρα
τία, η σπάταλη του aipaTos που γίνεται Kupicos στα 
χειρουργεία, και ο κατακερματισμ05 των υπηρεσιών 
αιμοδοσκκ.

Σε αυτό το πλαίσιο πρέπει να προσθέσουμε και το 
όα λόγω των κουνουπιών και των κρουσμάτων ελο- 
voofas που παρουσιάζονται στην Καρδίτσα, στη βό
ρεια Ελλάδα και την Πελοπόννησο ολόκληρε5 περι- 
οχέ$ μπαίνουν σε καραντίνα, με συνέπεια να αποκλα- 
ονται οι αιμοδότε$.

Σε λίγα χρόνια δεν θα χρειαζόμαστε
Οι εθελονχά θα μπορούν να πηγαίνουν συγκεκριμένα 

a>p€S και pepss, προγραμματισμένα, για να προσφέρουν αίμα, 
μέσα σε ένα ευχάριστο περιβάλλον, που δεν θα θυμίζει 
σε τίποτα το στενόχωρο περιβάλλον του νοσοκομείου

υρίζει σελίδα το Εθνικό Κέντρο Αι
μοδοσία με μια σειρά από έργα που 

έχουν ολοκληρωθεί, oncos το Εθνικό 
Μητρώο Εθελοντών, όπου ήδη είναι εγ
γεγραμμένα πάνω από 638.000 μέλη ή 
προγραμματίζονται να γίνουν στο άμεσο 
μέλλον, oncos οι δύο πρώτεε aiOouats αι- 
μοδοσίαε, εκτό5 νοσοκομείων, που βρί
σκονται η μία στο Αιγάλεω και η άλλη κο
ντά στο υπουργείο Εργασιής.

Etis aiOouoES αυτέδ οι εθελοντή αιμο- 
δότεε θα μπορούν να απευθύνονται συ- 
γκεκριμένεε ώρε$ και μέρε^ προγραμμα
τισμένα, για να προσφέρουν αίμα, μέσα 
σε ένα ευχάριστο περιβάλλον, που δεν 
θα θυμίζει σε τίποτα το στενόχωρο περι
βάλλον του νοσοκομείου, με tous ασθε
νεί^ που υποφέρουν και το εξαντλημένο 
νοσηλευτικό προσωπικό.

Em'ans, ένα άλλο μεγάλο έργο που 
ολοκληρώνεται και θα εγκαινιαστεί μέ
σα στον Μάιο είναι η μεγάλη αίθουσα 
κεντρικής συλλογής και επεξεργασία 
aipaTos στο Εθνικό Κέντρο Αιμοδοσία 
(ΕΚΕΑ), όπου οι μονάδε$ θα διαχωρίζο
νται σε πλάσμα, αιμοπετάλια και συμπυ
κνωμένα ερυθρά, και θα διανέμονται στα 
νοσοκομεία ανάλογα με tis ανάγκε$ tous.

«Είμαστε σε κάλο δρόμο και μπορώ 
να πω όα με την πρόοδο που έχουμε ση
μειώσει iocos σε λίγα χρόνια να μη χρει
αζόμαστε να κάνουμε εισαγωγέ5 σε αίμα 
από την Ελβετία» pas είπε η np&6pos

του ΕΚΕΑ Xapis Ματσούκα και εξήγησε: 
« Εχουμε κάνει πολλέ$ βελτιωτι^ κινή
σει. Από το 2017 έχουν συγκεντροποιη- 
θεί οι 96 αιμοδοσι^ Tns xcopas, που ήταν 
στα νοσοκομεία Tns xcopas, σε τέσσερα 
κέντρα και ο cjtoxos pas είναι να γίνουν 
δύο τα κέντρα, ένα στην Αθήνα και ένα 
στη Θεσσαλονίκη, oncos στο εξωτερικό. 
Enions cjtoxos pas είναι να δημιουργη- 
θούν ειδικοί ευχάριστοι χώροι εκτό5 νο- 
σοκομείων για tous εθελοντέ5 αιμοδότε5. 
Ηδη οι δύο πρώτε$ αίθουσε$ είναι σχε
δόν έτοιμε$ και αναμένεται να λειτουργή
σουν. Η μία αίθουσα είναι στο Αιγάλεω, 
διπλά στο γήπεδο, και η άλλη δίπλα από 
το υπουργείο Εργασιής στην Αθήνα».

Μπορεί οι δύσκολε$ εποχέ5 για την 
επάρκεια του aipaTos να παραμένουν το 
καλοκαίρι και οι γιορτέ$ των Χριστουγέν
νων και του Πάσχα, ωστόσο το ΕΚΕΑ εκ
συγχρονίζεται, oncos pas είπε η πρόεδρό$ 
του X0pis Ματσούκα. «Είμαστε στην ίδια 
θέση που ήμασταν πέρυσι με tis ίδιε$ ελ
λείψει, κυρίακ το καλοκαίρι, που είναι η 
πιο δύσκολη περίοδο» για την αιμοδοσία. 
Αυτό 0pcos που έχει γίνει έα>5 σήμερα εί
ναι ότι βρισκόμαστε ένα βήμα πιο κοντά 
cos στην κεντρική συλλογή. Στα τέσσερα 
κέντρα που υπάρχουν συλλέγονται ortes 
οι pov00€S aipaTos από τα νοσοκομεία 
και tis επεξεργαζόμαστε. Σήμερα γνωρί
ζουμε πόσο αίμα διαθέτουμε, πότε λή
γει και το διοχετεύουμε ανάλογα με tis

ανάγκε$ κάθε περιοχής» ανέφερε η κυ
ρία Ματσούκα.

Σήμερα στα τέσσερα κέντρα αιμοδο- 
crias που λειτουργούν στη χώρα γίνονται 
οι απαραίτητοι έλεγχοι στο αίμα ώστε να 
εξασφαλιστεί η ασφάλειά του (π.χ. μονά-

δε$ aipaTos μολυσμένε$ από ιοής και μι
κρόβια, π jc. ηπατίτιδε5, καταστρέφονται). 
Στη συνέχεια διαχωρίζονται τα πολύτιμα 
συστατικά του aipaTos (πλάσμα, αιμοπε
τάλια, ερυθρά αιμοσφαίρια) και η ποσό
τητα αυτή επιστρέφεται στα νοσοκομεία.

...
 m

m
m
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1  Σε λίγα χρόνια δεν θα χρειαζόμαστε τις εισαγωγές αίματος από την
Ελβετία

Πηγή: ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ Σελ.: 22-23 Ημερομηνία
έκδοσης:

14-03-2019

θέμα εκπαίδευσή
πιπροσθέτω5 υπάρχει ακόμα ένα θέ
μα που είναι υπό συζήτηση τα τελευ

ταία πολλά χρόνια και αφορά τη διαχεί
ριση του αίματοε. Σύμφωνα με την πρόε
δρο του ΕΚΕΑ, πολλέ$ φορέ$ γίνεται κα
κή διαχείριση του aiparos από το ιατρικό 
προσωπικό. Γίνεται σπάταλη και αυτό εί
ναι ένα πρόβλημα που πρέπει να το αντι
μετωπίσουμε με ειλικρίνεια. «Οι ανάγκε5 
ths xcbpas σε αίμα για tous ασθενεί$ με 
μεσογειακή αναιμία είναι 110.000 μονά- 
δε$ aiparos τον χρόνο. Εμεί5 συλλέγουμε 
περίπου 580.000μονάδά aiparos, εκ των 
οποίων οι 25.000 είναι εισαγόμενεε από 
την Ελβετία και pas στοιχίζουν 4.000.000

ευρώ ετησίου. θα μπορούσαμε να μην ει
σάγουμε, εάν υπήρχε μεγαλύτερη ευαι- 
σθητοποίηση. Δηλαδή λέμε arous για- 
τροής και ειδικά arous χειρουργοής να 
μπαίνουν στο χειρουργείο οι ασθενεί5 με 
όσο πιο υψηλό αιματοκρίτη γίνεται, θέ
λουμε να υπάρχει έλεγχοε, να γίνονται 
απολογισμό$ και σύγκριση. Δηλαδή ο 
A' xapoupyos, με ονοματεπώνυμο, έκα
νε επέμβαση ισχίου σε ασθενή και χρειά
στηκε δύο μονάδε$ aiparos, ενώ ο Β' χει- 
poupY0s για την ίδια επέμβαση δεν χρειά
στηκε καμιά. Χρειάζεται όμακ επιμονή και 
υπομονή, καθτίκ ο av0pa>nivos παράγο- 
vras είναι ο πιο δύσκολοε να αλλάξει».

tis εισαγωγέδ aipatos από ιην Ελβετία

Εάν κάποιο νοσηλευτικό ίδρυμα έχει 
ανάγκη από αίμα, ζητάει από τα γειτονικά 
νοσοκομεία ή ακόμα και από θεραπευτή
ρια που βρίσκονται σε άλλε$ νομαρχιακά 
περιφέρειεε. Ωστόσο, oncos pas διευκρι
νίζει η κυρία Ματσούκα, το γεγονό5 ότι το

αίμα είναι πάντα σε έλλειψη κάνει ns διοι
κήσει να νιώθουν ανασφάλεια και να εί
ναι ιδιαίτερα συγκρατημένε$, με συνέπεια 
να μη «δανείζουν» εύκολα μονάδε$ αίμα- 
ros παρά μόνο εάν το άλλο θεραπευτήριο 
βρίσκεται σε έκτακτη ανάγκη.

Ευαίσθητο προϊόν το αίμα
α τονίσουμε εδώ ότι το αίμα είναι ένα προϊόν με ημερομηνία λή- 
ξηε, με διάρκεια ζωήε 35-42 ημέρες και σε αυτό το διάστημα πρέ

πει να γίνουν οι απαραίτητοι μοριακοί έλεγχοι, να διαχωριστούν τα πα- 
ράγωγα προϊόντα του και να διοχετεύει εκεί όπου πραγματικά το έχουν 
ανάγκη. «Εάν σε μια εθελοντική αιμοδοσία συλλέξω 15.000 μονάδε$ 
aiparos, θα πρέπει να έχω μια κεντρική εικόνα πού πρέπει να us δια
θέσω άμεσα μετά την επεξεργασία rous. Και πρέπει να us δώσω εκεί 
όπου πραγματικά υπάρχει η μεγαλύτερη ανάγκη» pas είπε η πρόεδρο5 
του ΕΚΕΑ X0pis Ματσούκα και συνέχισε: «Με τα νέα ηλεκτρονικά ερ
γαλεία που εφαρμόζουμε σταδιακά θα έχουμε και την κεντρική εικό
να που χρειαζόμαστε».
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Δωρεάν νεφρολογικέβ εξετάσειβ
σήμερα στο «Γ.Ν.

ΔΩΡΕΑΝ εξετάσεις για το κοινό θα προσφέ
ρει σήμερα, Πέμπτη 14 Μαρη'ου, το Νεφρο- 
λογικό Τμήμα του «Γ.Ν. Παπαγεωργίου», με 
αφορμή την Παγκόσμια Ημέρα Νεφρού.

Παράλληλα, στις 12 το μεσημέρι θα 
πραγματοποιηθεί ανοιχτή εορτασπκή εκ
δήλωση στο αμφιθέατρο για την ενημέρω
ση των ενδιαφερομένων. Στο κεντρικό σα
λόνι του νοσοκομείου θα διαμορφωθούν 
ειδικοί χώροι για εξετάσεις, όπως μετρή-

Παπαγεωργίου»
σεις γλυκόζης του αίματος και αρτηριακής 
πίεσης. Από τις 10 το πρωί έως τις 12 το 
μεσημέρι, όσοι πολίτες ενδιαφέρονται μπο
ρούν να επισκέπτονται τους χώρους, ώστε 
να υποβληθούν σε ιατρικό έλεγχο. Ταυτό
χρονα, σε ειδικά σταντ, γιατροί και νοση
λευτές του τμήματος θα μοιράζουν ενημε
ρωτικά φυλλάδια για τις παθήσεις του νε
φρού, καθώς και συμβολικά δώρα, ενώ θα 
απαντούν σης ερωτήσεις του κοινού.
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